
Vazba ​USED TO má dva zcela odlišné významy a způsoby použití. USED totiž může být buď 
sloveso v minulém čase vyjadřující, že něco bylo v minulosti běžné (“bejvávalo”), nebo se může 
jednat o přídavné jméno s významem ‘zvyklý’.  
 
Tyto dva významy spolu souvisí, každý se ale používá trochu jinak.  
 
 

I USED TO… go, travel, work, dance, read… (bejvávalo) 
 
I used to live here.  
I used to dance, but now I do judo.  
I used to go to school here.  
 
 

I'M USED TO (jsem zvyklý) 
 
V tomto druhém případě se jedná o přídavné jméno USED (zvyklý), za kterým následuje předložka 
TO (zvyklý na). 
Tuto vazbu často používáme za nějakým spojovacím slovesem, jako např. BE (be used to = být 
zvyklý na), nebo GET (get used to = zvyknout si na). 
 
be used to = být zvyklý na … jsem zvyklá na něco, co se pravidelně děje (ranní vstávání, 
proscházky se psem etc.) 
 
get used to = zvyknout si na … musím si zvyknout na něco, co je nové, například nová 
práce, nový účes, nový byt etc.  
 
I am used to my long hair.  
You will get used to it. - Zvykneš si na to. (na něco nového) 
 
Pokud za touto vazbou ale chceme použít nějaký děj, je nutné použít GERUNDIUM, tedy sloveso s 
koncovkou -ING. To není nic zvláštního, gerundium běžně používáme za předložkami, a TO je v 
této vazbě předložka. 
 
I am getting used to it. - Zvykám si na to. (Něco je nového a já si na to teprve zvykám - to 
zvykání je děj, vyjádřený gerundiem.) 
 
I am used to getting up early. Jsem zvyklý na brzké ranní vstávání.  
I am used to taking the tube. Jsem zvyklý na ježdění metrem.  
 

 



Podívejme se na rozdíly, které studenty mohou mást. 
Kámen úrazu je v tom, že vazby ‘USED TO GO’ a ‘USED TO GOING’ vypadají velice podobně. 
Studenti potom často vytváří nesprávné věty: 
 
I am used to walk. X chybná věta 
I used to living there. X chybná věta 
 
Pamatujte si, že ​sloveso ​USED (vyjadřující pravidelné, běžné děje v minulosti, které v minulosti 
zůstaly, bejvávaly a už nejsou) je ​vždy s infinitivem​, a přídavné jméno (zvyklý NA) je ​vždy s 
gerundiem. 
 

USED TO + INFINITIV 
BE / GET USED TO + GERUNDIUM 
 

I used to live alone before I met you. – ​kdysi to tak ​bylo​, dnes ​je to již jinak,​ už nežiji sám 
 
I was used to living alone before I met you​. – nevadilo mi to, bylo to pro mě normální, byl jsem 
na to ​zvyklý 
 


